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Notowania 
CenyRolnicze.pl | 27 marca 2023 

 

 

 

PSZENICA KONS ŻYTO KONSUMPCYJNE JĘCZMIEŃ BROWARNY OWIES KONSUMPCYJNY 
Średnia cena zł/t: 971,75  Średnia cena zł/t: 768,18  Średnia cena zł/t: 806,88  Średnia cena zł/t: 818,00  

MIN - MAX: 850,00 - 1 120,00  MIN - MAX: 660,00 - 940,00  MIN - MAX: 700,00 - 1 320,00  MIN - MAX: 700,00 - 960,00  

    

    
PSZENICA PASZ. ŻYTO PASZOWE PSZENŻYTO JĘCZMIEŃ PASZOWY 
Średnia cena zł/t: 876,11  Średnia cena zł/t: 716,58  Średnia cena zł/t: 809,13  Średnia cena zł/t: 793,33  

MIN - MAX: 790,00 - 1 000,00  MIN - MAX: 580,00 - 880,00  MIN - MAX: 620,00 - 900,00  MIN - MAX: 670,00 - 900,00  

    

    
GROCH ŁUBIN ŻŁÓTY ŁUBIN WĄSKOLISTNY BOBIK 
Średnia cena zł/t: 1 366,67  Średnia cena zł/t: 1 423,33  Średnia cena zł/t: 1 342,50  Średnia cena zł/t: 1 317,50  

MIN - MAX: 1 120,00 - 1 500,00  MIN - MAX: 1 300,00 - 1 620,00  MIN - MAX: 1 140,00 - 1 580,00  MIN - MAX: 1 160,00 - 1 460,00  

    

    
RZEPAK KUKURYDZA MLEKO ŻYWIEC WIEPRZOWY 
Średnia cena zł/t: 1 871,09  Średnia cena zł/t: 903,13  Średnia cena zł/l: 2,19 Średnia cena zł/kg: 8,20 

MIN - MAX: 1 750,00 - 2 035,00  MIN - MAX: 800,00 - 1 010,00  MIN - MAX: 2,02 – 2,43 MIN - MAX: 7,40 – 8,90 

    

    

MATF Pszenica  
259,25 €/t 

MATF Kukurydza  
253,75 €/t 

 
 

  

https://www.zmp.de/en/exchanges/matif-milling-wheat-no-2-price_future
https://www.zmp.de/en/exchanges/matif/matif-corn_future
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Kto ściąga zboże z Ukrainy? Rolnicy chcą znać nazwy firm 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 20.03.2023 |  

W związku z trudną sytuacją na rynku zbóż Zarząd Krajowej Rady Izb Rolniczych 

wystąpił 20 marca 2023 r. do Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi Wicepremiera Henryka 

Kowalczyka o udzielenie informacji, które polskie firmy sprowadzały zboże z Ukrainy 

oraz o przekazanie do publicznej wiadomości informacji, o tych firmach. - KRIR zwrócił 

się z pytaniem, czy to prawda, że podmioty polskie, w tym CEDROB, wynajmuje od 

Elewarru powierzchnię składową i przechowuje tam zboże z Ukrainy? – pyta samorząd 

rolniczy. Czytaj dalej… 

 

Umowa zbożowa przedłużona o cztery miesiące. „Dzięki temu świat otrzyma jeszcze 

więcej ukraińskich produktów” 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 20.03.2023 |  

Ukraina osiągnęła porozumienie z Turcją i ONZ w sprawie przedłużenia umowy 

zbożowej o 120 dni. Poinformował o tym w mediach społecznościowych Ołeksandr 

Kubrakow, minister ds. wspólnot, terytoriów i rozwoju infrastruktury Ukrainy.  

- Jestem wdzięczny sekretarzowi generalnemu ONZ Antonio Guterresowi i 

prezydentowi Turcji Recepowi Erdoganowi, a także wszystkim krajom partnerskim za 

wspólne starania o przedłużenie dokumentu porozumienia zbożowego o kolejne 4 

miesiące – powiedział minister. Czytaj dalej… 

 

Wstrzymanie sprzedaży zbóż i rzepaku zrobiło miejsce dla importerów. Rolnicy woleli 

słuchać ministra 
Cenyrolnicze.pl | Autor: Mirosław Marciniak | 20.03.2023 |  

- Zapowiedzi blokady przejść granicznych nie zmienią sytuacji (obecnie ukraińskie zboża 

nie są konkurencyjne). Zasadniczym problemem w kraju są ogromne nadwyżki zbóż i 

rzepaku, na które brak chętnych. Przetwórcy dysponują odpowiednimi zapasami, 

raportując spadki produkcji (mąka, pasze). A eksporterzy mają problemy z 

przyciągnięciem światowego popytu – wciąż znacznie tańsza jest pszenica z krajów 

regionu Morza Czarnego – diagnozuje aktualne problemy rynku zbóż Mirosław 

Marciniak z Info Grain. Czytaj dalej… 

 

Protest bułgarskich rolników. Import z Ukrainy również psuje rynek 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 20.03.2023 |  

Bułgarscy rolnicy, za udziałem około 50 ciągników, zablokowali trasę Ruse - Pleven, 

protestując przeciwko importowi produktów rolnych z Ukrainy. Uważają, że bezcłowy 

import ukraińskiej pszenicy i słonecznika doprowadzi rolników do bankructwa, gdyż 

niskie ceny zboża z Ukrainy obniżają konkurencyjność bułgarskich produktów. 

Uczestnicy akcji wysłali do ministra rolnictwa pismo protestacyjne ze skargami na 

przepełnione spichlerze i brak możliwości rozliczenia się z kontrahentami. Czytaj dalej… 

 



 
  

Powrót do spisu treści                                                                                  5 

Polska otrzyma z unijnej kasy niemal 30 mln euro 
Farmer.pl | Autor : Monika Chlebosz | 20.03.2023 | Fot. Janusz Wojciechowski/Twitter 

Podczas spotkania unijnej Rady ds. Rolnictwa komisarz Janusz Wojciechowski 

przedstawił ministrom rolnictwa propozycję wsparcia  z rezerwy rolnej. Mowa o 56,3 

mln euro, które mają być rekompensatą dla rolników poszkodowanych wskutek 

zwiększonego importu zbóż i roślin oleistych z Ukrainy. Sygnały o problemach na rynku 

zbóż w państwach sąsiadujących z Ukrainą docierały do Komisji Europejskiej już od kilku 

miesięcy. Zgodnie z zapowiedziami komisarz Wojciechowski przedstawił dzisiaj 

propozycję pakietu wsparcia. Czytaj dalej… 

 

Nowy cennik Agrochem Puławy a ceny u dystrybutorów. Ile kosztują nawozy azotowe i 

NPK? 
Farmer.pl | Autor : Maciej Sacha | 20.03.2023 | Fot. shutterstock 

Kilka dni temu pisaliśmy o nowym cenniku Agrochem Puławy, gdzie w końcu pojawiły 

się wyraźne obniżki cen nawozów azotowych i NPK. Sprawdzamy, jak ceny nawozów 

azotowych i NPK wyglądają u dystrybutorów z całej Polski. Czy ceny zmieniły się od 

początku miesiąca? Ile trzeba dziś zapłacić za Polifoskę i saletrę? Czy faktycznie jest 

taniej? Czytaj dalej… 

 

 

Copa i Cogeca jest zdegustowana kwotami pomocy dla rolników dotkniętych nadmiernym 

importem z Ukrainy 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 21.03.2023 |  

- Za późno, za mało i niespójnie – Komisja Europejska musi już dokonać przeglądu 

swojej propozycji nadzwyczajnego wsparcia dla rolników dotkniętych skutkami 

ukraińskiego eksportu – uważa Copa i Cogeca. Organizacje wspierają ukraińskie 

społeczności rolnicze od czasu rozpoczęcia wojny przez Rosję, akceptując korytarze 

solidarnościowe i zniesienie ceł na import towarów rolnych. W związku z tym rosnący 

import z Ukrainy, stanowi poważne wyzwanie dla rolników i spółdzielni w regionach 

przygranicznych, przez które odbywa się tranzyt towarów. Czytaj dalej… 

 

Ceny nawozów spadają śladem notowań gazu. Rosną nadwyżki w magazynach 

producentów 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 21.03.2023 |  

Ceny nawozów azotowych w Europie nadal spadają. W zeszłym tygodniu wydawało się, 

że sytuacja ustabilizuje się. Powodem tego była przejściowa podwyżka cen gazu. Jednak 

notowania gazu ponownie znacznie spadły w tym tygodniu. Obniżkom cen nawozów 

sprzyja również spora podaż, która nadal nie spotyka się z wystarczającym popytem ze 

strony kupujących. - Ceny niektórych nawozów wzrosły w zeszłym tygodniu po 

miesiącach spadków. W szczególności nieco wzrosły ceny mocznika w USA, na Bliskim 

Wschodzie i w Azji Południowo-Wschodniej – poinformowali analitycy CRU. Czytaj 

dalej… 
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Premier Morawiecki: Rolnicy będą mogli sprzedać zboże w przyzwoitej cenie. Rząd 

przeznaczy na ten cel 2 mld zł 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 21.03.2023 |  

Podczas ubiegłotygodniowego spotkania premiera Mateusza Morawieckiego z 

mieszkańcami Jasła, szef rządu został zapytany o problemy na rynku zbóż. Przyznał, że 

import ziarna z Ukrainy jest kłopotliwy i zadeklarował pomoc dla producentów zbóż. 

- Chcę zapytać o rolników, bo nie padł dzisiaj ten temat. Bezpieczeństwo żywnościowe 

naszego kraju jest bardzo ważne. Wiemy, że rolnicy protestowali w Dorohusku, w 

Medyce i na przejazdach z Polski na Ukrainę. Czytaj dalej… 

 

Minister Kowalczyk zapowiada bezpłatną pomoc doradców przy wypełnianiu wniosków 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 21.03.2023 |  

Już ponad 9 tysięcy rolników złożyło wnioski o dopłaty bezpośrednie. Od tego roku, 

można wnioskować o nowe rodzaje płatności związane z ochroną środowiska i klimatu 

w ramach ekoschematów. 

- Należy pamiętać, że o każdy z nich trzeba zawnioskować oddzielnie. Nabór rozpoczął 

się 15 marca i pierwsze jego dni pokazały, że rolnicy dobrze sobie radzą z nowymi 

wymaganiami – czytamy w komunikacie ministerstwa rolnictwa. Czytaj dalej… 

 

Polska chce wprowadzenia kaucji na przewóz zboża z Ukrainy 
Agropolska.pl | Autor : Artur Ciechanowicz PAP, (EM) | 21.03.2023 | Fot. Tytus Żmijewski 

Wnioskujemy o to, aby Komisja Europejska wsparła naszych rolników dodatkowymi 

środkami, które mogłyby zrekompensować straty w związku z przewozem ukraińskich 

towarów rolno-spożywczych przez Polskę - mówił w Brukseli Ryszard Bartosik, 

wiceminister rolnictwa. - Wszystko na to wskazuje, że w najbliższych dniach decyzja 

zapadnie. Pan komisarz (ds. rolnictwa) Janusz Wojciechowski poinformował mnie, że 

rozporządzenie jest gotowe i środki z rezerwy przeznaczonej na ten cel jako Polska 

otrzymamy i będziemy mogli wsparcia rolnikom udzielić - poinformował polityk po 

spotkaniu unijnych ministrów rolnictwa. Czytaj dalej… 

Komisarz o handlu z Ukrainą: Szlabany nie byłyby korzystne dla polskiej gospodarki 
Agropolska.pl | Autor : (DK) | 21.03.2023 | Fot. PSP 

W 2022 roku eksport z Polski do Ukrainy wyniósł 45,6 mld zł (wzrost o 59 proc.), 

natomiast import z Ukrainy do Polski wyniósł 29,1 mld zł (wzrost o 52 proc.) Te rosnące 

nadwyżki (+16,5 mld zł) wskazują, że szlabany handlowe nie byłyby korzystne dla 

polskiej gospodarki – podkreślił na Twitterze Janusz Wojciechowski. 

Unijny komisarz ds. rolnictwa odniósł się też do uwagi internautki, że dziwne jest, iż 

Ukraina w stanie wojny ma takie wzrosty eksportu. Czytaj dalej… 
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Ceny skupu zbóż, kukurydzy, oleistych i strączkowych: stawki spadają na łeb na szyję 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 22.03.2023 | 

Ceny ziarna na krajowym rynku w dalszym ciągu pozostają pod wpływem tendencji 

spadkowej. Ofert powyżej 1000 zł/t jest znikoma ilość. Niewielkie zakupy ze strony 

przetwórców pod bieżącą produkcję i wzrost podaży ziarna wywierają presję na ceny, 

które, niestety dla producentów, są drastycznie niskie. 

Aktualne ceny skupu zbóż, rzepaku, kukurydzy i strączkowych zebrane w dniu 

22.03.2023 r. z firm zlokalizowanych na terenie całej Polski przez redakcję portalu 

CenyRolnicze.pl przedstawiają się następująco:  Czytaj dalej… 

 

O jakie płatności można się ubiegać w 2023 roku? 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 22.03.2023 | 

Do 21 marca wnioski o dopłaty bezpośrednie za 2023 r. złożyło blisko 18 tys. rolników. 

Nabór rozpoczął się 15 marca i jest prowadzony wyłącznie za pomocą internetowej 

aplikacji eWniosekPlus. W tegorocznej kampanii pojawiły się nowe rodzaje płatności 

związane z ochroną środowiska i klimatu. Te mechanizmy realizowane są w ramach 

Planu Strategicznego dla Wspólnej Polityki Rolnej na lata 2023-2027. Czytaj dalej… 

 

 

Protest rolników na Agrotechu - informacje policji 
Agropolska.pl | Autor : (ART) | 22.03.2023 |  

Zwróciliśmy się do Rzecznika Prasowego Komendanta Wojewódzkiego Policji w Kielcach 

podinspektora Kamila Tokarski z prośbą o informacje na temat wydarzeń jakie miały 

miejsce 17 marca 2023 r. podczas targów Agrotech w Kielcach, gdy rolnicy ze 

stowarzyszenia "Oszukana wieś" protestowali przeciwko braku reakcji ministra 

rolnictwa na niekontrolowany import ziarna z Ukrainy.  

Poniżej nasze pytania i odpowiedzi policji. Czytaj dalej… 

 

Minister Kowalczyk w Kietrzu o dzierżawach Top Farms 
Farmer.pl | Autor : Grzegorz Tomczyk | 23.03.2023 | Fot. MRiRW 

5 tysięcy hektarów z dzierżaw firmy Top Farms w powiecie głubczyckim na 

Opolszczyźnie ma jeszcze w tym roku trafić do rolników - powiedział na spotkaniu z 

rolnikami w Kietrzu minister Henryk Kowalczyk. 

Minister rolnictwa odwiedził dziś na Opolszczyznę. W ramach serii zaplanowanych 

spotkań rozmawiał dziś z rolnikami na terenie Kombinatu Rolnego w Kietrzu. Głównym 

tematem spotkania były losy gruntów, dzierżawionych przez spółkę Top Farms 

Głubczyce - informuje Radio Opole. Czytaj dalej… 
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ZAŁĄCZNIK 
Kto ściąga zboże z Ukrainy? Rolnicy chcą znać nazwy firm 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 20.03.2023 |  

W związku z trudną sytuacją na rynku zbóż Zarząd Krajowej Rady Izb Rolniczych 

wystąpił 20 marca 2023 r. do Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi Wicepremiera Henryka 

Kowalczyka o udzielenie informacji, które polskie firmy sprowadzały zboże z Ukrainy 

oraz o przekazanie do publicznej wiadomości informacji, o tych firmach. 

- KRIR zwrócił się z pytaniem, czy to prawda, że podmioty polskie, w tym CEDROB, 

wynajmuje od Elewarru powierzchnię składową i przechowuje tam zboże z Ukrainy? – 

pyta samorząd rolniczy. 

Zdaniem samorządu rolniczego informacje tak ważne dla rolników powinny być jawne i 

zamieszczone na stronie internetowej Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju Wsi. 

Źródło: KRIR 

Zamknij > 
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Umowa zbożowa przedłużona o cztery miesiące. „Dzięki temu świat otrzyma jeszcze 

więcej ukraińskich produktów” 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 20.03.2023 |  

Ukraina osiągnęła porozumienie z Turcją i ONZ w sprawie przedłużenia umowy 

zbożowej o 120 dni. Poinformował o tym w mediach społecznościowych Ołeksandr 

Kubrakow, minister ds. wspólnot, terytoriów i rozwoju infrastruktury Ukrainy.  

- Jestem wdzięczny sekretarzowi generalnemu ONZ Antonio Guterresowi i 

prezydentowi Turcji Recepowi Erdoganowi, a także wszystkim krajom partnerskim za 

wspólne starania o przedłużenie dokumentu porozumienia zbożowego o kolejne 4 

miesiące – powiedział minister. 

Według niego przedłużenie to oznacza, że Ukraina będzie nadal eksportować produkty 

rolne przez trzy porty morskie. Kubrakow zauważył, że od 1 sierpnia wyeksportowano 25 mln ton produktów 

rolnych. 

- Jednocześnie głównym wyzwaniem jest przyspieszenie kontroli w Turcji. Dzięki temu świat otrzyma jeszcze więcej 

ukraińskich produktów rolnych. Kontynuujemy również prace nad przystąpieniem do inicjatywy zbożowej portów 

obwodu mikołajowskiego i rozszerzeniem asortymentu ładunków – dodał urzędnik. 

- Kontynuacja „inicjatywy zbożowej” dla Ukrainy jest szansą na utrzymanie czołowej pozycji kraju w światowym 

rolnictwie, ponieważ oznacza to, że ukraiński rolnik będzie sadził i mógł utrzymać dochody ze swoich zbiorów, a więc 

oznacza to wzrost płynności finansowej rolników – stwierdził Mykoła Solski, minister polityki rolnej i żywnościowej 

Ukrainy, poinformował serwis prasowy Ministerstwa Polityki Rolnej Ukrainy. 

- Dla świata to wzmocnienie bezpieczeństwa żywnościowego i szansa na wyżywienie setek milionów ludzi zależnych 

od Ukrainy. Jestem wdzięczny wszystkim międzynarodowym partnerom, przyjaciołom Ukrainy, którzy na wszystkich 

spotkaniach podkreślali znaczenie rozszerzenia eksportu porozumienia i tym samym wspierali nas – dodał M. Solskyi. 

Podkreślił też, że dzięki "inicjatywie zbożowej" udało się już wyeksportować prawie 25 mln ton ukraińskich 

produktów rolnych, w tym 6,9 mln ton pszenicy. 20% wysłanej pszenicy wysłano do krajów afrykańskich. 2,67 mln 

ton pszenicy, czyli 43%, wysłano do krajów najbiedniejszych i tych o dochodach poniżej średniej. 

- Wysłaliśmy prawie pół miliona ton pszenicy w ramach humanitarnych programów żywnościowych ONZ. Nowe 120 

dni umowy jest więc szansą na kontynuację tych ważnych projektów dla zubożałych krajów i tym samym uratowanie 

świata od głodu – podsumował minister. 

Źródło: APK Inform/Ukr Agro Consult 

Zamknij > 
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Wstrzymanie sprzedaży zbóż i rzepaku zrobiło miejsce dla importerów. Rolnicy woleli 

słuchać ministra 
Cenyrolnicze.pl | Autor: Mirosław Marciniak | 20.03.2023 |  

- Zapowiedzi blokady przejść granicznych nie zmienią sytuacji (obecnie ukraińskie zboża 

nie są konkurencyjne). Zasadniczym problemem w kraju są ogromne nadwyżki zbóż i 

rzepaku, na które brak chętnych. Przetwórcy dysponują odpowiednimi zapasami, 

raportując spadki produkcji (mąka, pasze). A eksporterzy mają problemy z 

przyciągnięciem światowego popytu – wciąż znacznie tańsza jest pszenica z krajów 

regionu Morza Czarnego – diagnozuje aktualne problemy rynku zbóż Mirosław 

Marciniak z Info Grain. 

Ostatnie dwa tygodnie przyniosły solidne spadki notowań rzepaku na giełdzie MATIF. W 

tym czasie kontrakt majowy został przeceniony aż o 71 EUR i znajduje się na najniższym poziomie od lutego 2021 

roku. Za tak znaczące spadki obarcza się kapitał spekulacyjny, który realizuje zyski. To jednak tylko część prawdy, bo 

nie bez znaczenia są fundamenty, zwłaszcza komfortowy bilans rzepaku w UE, który wciąż jest zasilany bardzo dużym 

importem (w chwili obecnej z Australii). 

Tak solidne spadki nie pozostają bez wpływu na notowania rzepaku w krajowych zakładach tłuszczowych, które w 

chwili obecnej odnotowują znacznie większą podaż niż po żniwach. Obecne stawki za rzepak są nawet o 1200-1300 

zł/t niższe niż w sierpniu ubiegłego roku. To scenariusz, przed którym przestrzegałem już jesienią ubiegłego roku, 

widząc napływ ukraińskiego rzepaku, a także analizując bilanse w UE oraz Polsce, wskazujące na rekordowe zapasy. 

Ostrzegałem przed możliwym tąpnięciem w drugiej części sezonu. W tym miejscu warto także podkreślić, że do tak 

znaczącego napływu rzepaku z Ukrainy do Polski (700 tys. ton) przyczynili się sami rolnicy, którzy na kilka miesięcy 

wstrzymali się ze sprzedażą, robiąc tym samym miejsce dla importerów. Ten sam schemat dotyczy zbóż – rolnicy 

woleli słuchać ministra rolnictwa, ograniczając sprzedaż, a w tym czasie do Polski wjechało blisko 2 mln ton 

kukurydzy i pszenicy, zwiększając zapasy do historycznie wysokich poziomów. Dopóki ceny na rynkach światowych 

utrzymywały się na wysokim poziomie, rolnicy nie dostrzegali problemu, licząc na jeszcze wyższe stawki. Problem 

pojawił się w momencie, kiedy ceny na świecie znacząco skorygowały, a popyt w portach uległ ograniczeniu. 

Dziś przysłowiowe mleko się rozlało, a zapowiedzi blokady przejść granicznych nie zmienią sytuacji (obecnie 

ukraińskie zboża nie są konkurencyjne). Zasadniczym problemem w kraju są ogromne nadwyżki zbóż i rzepaku, na 

które brak chętnych. Przetwórcy dysponują odpowiednimi zapasami, raportując spadki produkcji (mąka, pasze). A 

eksporterzy mają problemy z przyciągnięciem światowego popytu – wciąż znacznie tańsza jest pszenica z krajów 

regionu Morza Czarnego. 

Więcej o sytuacji na rynkach zbożowych i oleistych, a także perspektywach na nadchodzący sezon w raportach 

InfoGrain. 
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Protest bułgarskich rolników. Import z Ukrainy również psuje rynek 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 20.03.2023 |  

Bułgarscy rolnicy, za udziałem około 50 ciągników, zablokowali trasę Ruse - Pleven, 

protestując przeciwko importowi produktów rolnych z Ukrainy. Uważają, że bezcłowy 

import ukraińskiej pszenicy i słonecznika doprowadzi rolników do bankructwa, gdyż 

niskie ceny zboża z Ukrainy obniżają konkurencyjność bułgarskich produktów. 

Uczestnicy akcji wysłali do ministra rolnictwa pismo protestacyjne ze skargami na 

przepełnione spichlerze i brak możliwości rozliczenia się z kontrahentami. 

Według raportu Global Agricultural Information Network of the Foreign Agricultural 

Service (FAS) Ministerstwa Rolnictwa USA, pomimo zwiększenia powierzchni upraw 

roślin oleistych w Bułgarii o 8% w stosunku do ubiegłego roku, ich produkcja utrzyma się na poziomie 2,4 mln ton w 

wyniku spadku produktywności spowodowanego letnimi upałami i suszami. Przewiduje się, że w sezonie 2022/23 

zbiory rzepaku zmniejszą się o 20% w stosunku do poprzedniego sezonu do 299,25 tys. ton, a słonecznika wzrosną o 

4% do 2,077 mln ton. 

Bułgaria stała się największym importerem konkurencyjnego cenowo słonecznika z Ukrainy do UE z 40% udziałem w 

całkowitym imporcie europejskim. Ponadto zwiększyła wolumen sprzedaży i jest obecnie liderem w eksporcie śruty 

słonecznikowej do UE (dostarcza 66% wolumenu ogółem) oraz oleju słonecznikowego (47% europejskiego eksportu). 

Jednak lokalni rolnicy alarmują, że import słonecznika obniża ceny krajowe. Według wstępnej prognozy FAS Post 

Sofia, w sezonie 2023/24 Bułgaria zwiększy produkcję roślin oleistych, pod warunkiem sprzyjającej pogody i 

przywrócenia rezerw wilgoci w glebie. 

- Ogólnie rzecz biorąc, opady w sezonie 2022/23 były znacznie niższe niż w poprzednim sezonie – informuje FAS. - Do 

tej pory rzepak rozwijał się dobrze, ale wiosną, kiedy wzrośnie zapotrzebowanie na wilgoć, mogą pojawić się 

zagrożenia rozwojowe. Zagrożone są też wiosenne siewy słonecznika, jeśli ilość opadów w okresie marzec-kwiecień 

nie będzie wystarczająca do przywrócenia rezerw wilgoci w glebie, które pozostają na bardzo niskim poziomie – 

czytamy w FAS Post Sofia. 
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Polska otrzyma z unijnej kasy niemal 30 mln euro 
Farmer.pl | Autor : Monika Chlebosz | 20.03.2023 | Fot. Janusz Wojciechowski/Twitter 

Podczas spotkania unijnej Rady ds. Rolnictwa komisarz Janusz Wojciechowski 

przedstawił ministrom rolnictwa propozycję wsparcia  z rezerwy rolnej. Mowa o 56,3 

mln euro, które mają być rekompensatą dla rolników poszkodowanych wskutek 

zwiększonego importu zbóż i roślin oleistych z Ukrainy. 

Sygnały o problemach na rynku zbóż w państwach sąsiadujących z Ukrainą docierały do 

Komisji Europejskiej już od kilku miesięcy. Zgodnie z zapowiedziami komisarz 

Wojciechowski przedstawił dzisiaj propozycję pakietu wsparcia. 

Komisja przeanalizowała stanowiska państw, a także oceniła sytuację, biorąc pod 

uwagę nadmierną podaż produktów na poziomie krajowym i regionalnym oraz możliwy wpływ na ceny produkcji 

krajowej.  

Uwzględniono również presję wywieraną na łańcuchy logistyczne, wywierającą wpływ na ceny i możliwości rynkowe 

dla rolników w pobliżu granicy, zwłaszcza w przypadku Rumunii. 

Wsparcie dla Polski, Bułgarii i Rumunii 

Wsparcie finansowe zostanie udzielone trzem państwom członkowskim. Największym beneficjentem ma być Polska, 

która otrzyma 29,5 mln euro. W dalszej kolejności są Bułgaria (16,75 mln) i Rumunia (10,05 mln). Każdy z tych krajów 

może uzupełnić kwotę pomocy finansowej dla rolników z budżetu krajowego o 100%, co w przypadku Polski oznacza 

niemal 60 mln wsparcia, które trafi do polskich gospodarzy. 

Według wytycznych Komisji płatności powinny trafić do rolników do 30 września 2023 r. a państwa będą 

zobowiązane do szczegółowego zaraportowania do komisji w jakiej formie udzieliły pomocy….. 

Link do pełnego artykułu 

Zamknij > 

 

  

https://www.farmer.pl/finanse/znamy-kwoty-unijnej-pomocy-dla-rolnikow-polska-otrzyma-z-unijnej-kasy-niemal-30-mln-euro,129622.html


 
  

Powrót do spisu treści                                                                                  13 

Nowy cennik Agrochem Puławy a ceny u dystrybutorów. Ile kosztują nawozy azotowe i 

NPK? 
Farmer.pl | Autor : Maciej Sacha | 20.03.2023 | Fot. shutterstock 

Kilka dni temu pisaliśmy o nowym cenniku Agrochem Puławy, gdzie w końcu pojawiły 

się wyraźne obniżki cen nawozów azotowych i NPK. Sprawdzamy, jak ceny nawozów 

azotowych i NPK wyglądają u dystrybutorów z całej Polski. Czy ceny zmieniły się od 

początku miesiąca? Ile trzeba dziś zapłacić za Polifoskę i saletrę? Czy faktycznie jest 

taniej? 

• Nowy cennik Agrochem Puławy spowodował obniżki cen nawozów azotowych i NPK 

w dużej części dystrybutorów. 

• Autoryzowani dystrybutorzy Grupy Azoty oferują zazwyczaj atrakcyjne ceny 

nawozów azotowych i NPK. 

• Wybór nawozów importowanych utrzymuje się na podobnym poziomie jak na początku miesiąca, a średnie 

ceny nieco spadły. 

• W ofercie kolejnych dystrybutorów znaleźliśmy Ultra 8. 

Minęła połowa marca, co oznacza, że w wielu gospodarstwach na oziminy została już podana pierwsza, a w 

niektórych nawet i druga wiosenna dawka azotu. Znaczna część rolników zaopatrzyła się już w nawozy, a zakupem 

zainteresowani są teraz głównie ci, którzy kupują na bieżąco, tuż przed wjazdem w pole. Spadek cen prowokuje też 

do przemyśleń odnośnie zaopatrzenia na kolejny sezon, o ile możliwości finansowe na to pozwalają. 

Nowy cennik Agrochem Puławy, będący wyznacznikiem sytuacji na rynku nawozów w Polsce, wprowadził spadki cen 

zarówno nawozów azotowych, jak i długo wyczekiwanych NPK. Ceny u wielu dystrybutorów wobec tego spadły, choć 

warto zaznaczyć, że nie u wszystkich. Co więcej, niektóre firmy wstrzymały dystrybucję nawozów i poniekąd trudno 

się im dziwić, jeśli zaopatrzyły się w wysokich cenach. Wszystkie podane poniżej ceny są cenami brutto….. 

Link do pełnego artykułu 
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Copa i Cogeca jest zdegustowana kwotami pomocy dla rolników dotkniętych nadmiernym 

importem z Ukrainy 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 21.03.2023 |  

- Za późno, za mało i niespójnie – Komisja Europejska musi już dokonać przeglądu 

swojej propozycji nadzwyczajnego wsparcia dla rolników dotkniętych skutkami 

ukraińskiego eksportu – uważa Copa i Cogeca. 

Copa i Cogeca wspierają ukraińskie społeczności rolnicze od czasu rozpoczęcia wojny 

przez Rosję, akceptując korytarze solidarnościowe i zniesienie ceł na import towarów 

rolnych. W związku z tym rosnący import z Ukrainy, stanowi poważne wyzwanie dla 

rolników i spółdzielni w regionach przygranicznych, przez które odbywa się tranzyt 

towarów. W tym kontekście wsparcie Unii Europejskiej w tych sąsiadujących regionach 

ma kluczowe znaczenie i zostało obiecane przez Komisję Europejską. Ponieważ trwają dyskusje nad pierwszym 

rozporządzeniem wykonawczym, już dziś wiadomo, że obiecane wsparcie nie spełnia oczekiwań i będzie wyraźnie 

niespójne (29,5 mln EUR wsparcia dla Polski). 

Europejskie grunty rolne otaczające Ukrainę mają strategiczne znaczenie dla całej Europy. Rolnicy i spółdzielnie w 

tych regionach musieli stawić czoła skumulowanym skutkom kryzysu COVID, rosnącym cenom energii i kluczowych 

środków produkcji oraz poważnej suszy w 2022 r. Ponadto zakłócenia związane z ukraińskim eksportem sprawiły, że 

sytuacja w krajach takich jak Czechy, Węgry, Polska, Rumunia i Słowacja stała się napięta. 

W tym kontekście Komisja Europejska zapowiedziała, prezentując swoją inicjatywę „Korytarzy solidarnościowych”, 

utworzenie nadzwyczajnego wsparcia dla rolników, których dotyczy ta polityka. Dziś dyskutowane są pierwsze 

elementy rozporządzenia wykonawczego i pojawiają się pierwsze dane liczbowe. Copa i Cogeca jest zdegustowana 

proponowanymi kwotami, które są całkowicie nieproporcjonalne, biorąc pod uwagę skalę zakłóceń, z jakimi borykają 

się rolnicy w krajach otaczających Ukrainę! Co więcej, nie wszystkie dotknięte kraje zostały uznane za otrzymujące 

pomoc w nagłych wypadkach. Wreszcie, oczekuje się, że fundusze będą tylko jednorazową płatnością, uruchomioną 

w trzecim kwartale roku, pozostawiając społeczności rolnicze w tych regionach w zawieszeniu do tego czasu. 

Chociaż Komisja Europejska musi być konsekwentna w udzielaniu wsparcia ukraińskim rolnikom, nie może 

zapominać o swoich własnych rolnikach! Rozporządzenia wykonawczego wymaga pełnego przeglądu, aby 

społeczność rolników mogła go potraktować poważnie. Ponadto rolnicy nie tylko muszą otrzymać rekompensatę za 

już poniesione straty, ale w przyszłości potrzebna będzie dalsza pomoc, ponieważ sytuacja nie zmieni się w 

najbliższym czasie. Wreszcie, aby ograniczyć przyszłe skutki, należy inwestować w rozbudowę infrastruktury pasów 

solidarnościowych, przy jednoczesnym utrzymaniu rygorystycznych kontroli sanitarnych i fitosanitarnych. 

Źródło: Federacja Branżowych Związków Producentów Rolnych 
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Ceny nawozów spadają śladem notowań gazu. Rosną nadwyżki w magazynach 

producentów 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 21.03.2023 |  

Ceny nawozów azotowych w Europie nadal spadają. W zeszłym tygodniu wydawało się, 

że sytuacja ustabilizuje się. Powodem tego była przejściowa podwyżka cen gazu. Jednak 

notowania gazu ponownie znacznie spadły w tym tygodniu. Obniżkom cen nawozów 

sprzyja również spora podaż, która nadal nie spotyka się z wystarczającym popytem ze 

strony kupujących. 

- Ceny niektórych nawozów wzrosły w zeszłym tygodniu po miesiącach spadków. W 

szczególności nieco wzrosły ceny mocznika w USA, na Bliskim Wschodzie i w Azji 

Południowo-Wschodniej – poinformowali analitycy CRU. Umiarkowany wzrost cen 

nawozów azotowych spowodowany był rosnącymi w międzyczasie cenami gazu w Europie i USA. 

Jednak w tym tygodniu rynek gazu ponownie wrócił na ścieżkę obniżek, co ciągnie w dół ceny nawozów. W 

poniedziałek ceny gazu na najważniejszej europejskiej platformie handlu gazem (TTF) spadły po raz pierwszy od 

sierpnia 2021 r. poniżej poziomu 40 euro za MWh lub 4 centy za KWh. Ceny gazu na rynku terminowym również 

pozostaną na podobnie niskim poziomie przez kilka najbliższych tygodni i nie ma powodu oczekiwać wzrostu kosztów 

dla producentów nawozów.  

W rezultacie ceny nawozów na niemieckich rynkach spot ponownie spadły o ok.15 euro za tonę do niespełna 370 

euro za tonę saletry wapniowo-amonowej (KAS). Płynny nawóz azotan amonu w roztworze mocznika (AHL) był 

oferowany za nieco poniżej 400 euro za tonę – to ok. 5 euro zniżki w porównaniu z poprzednim tygodniem. A w 

przypadku mocznika ceny ofertowe wyniosły nieco ponad 490 euro za tonę, a więc także o około 5 euro poniżej cen z 

poprzedniego tygodnia. 

Na rynku francuskim notowania azotanu amonu (AN) również kontynuowały spadki. Za azotan amonu 27% płacono 

tylko 355 euro za tonę, przy czym bardzo tani mocznik wyparł AN w sprzedaży. Handlowcy donoszą, że ze względu na 

ceny, które teraz jeszcze bardziej spadły, popyt ostatnio nieco wzrósł. Jednocześnie lokalny rynek jest coraz lepiej 

zaopatrzony dzięki wznowieniu europejskiej produkcji. Trwający spadek cen nawozów azotowych nie jest zgodny ze 

zwykłym trendem sezonowym (wzrost cen wiosną na półkuli północnej). Niektórzy analitycy twierdzą, że jeśli popyt 

nie wzrośnie bardziej, obecna nadpodaż na rynku może doprowadzić do jeszcze ostrzejszej konkurencji między 

producentami i dalszej presji na obniżanie cen. 

Wielu dużych eksporterów amoniaku jest również pod rosnącą presją, aby pilnie sprzedawać duże ilości lub musi 

zamykać zakłady, ponieważ brakuje im miejsca do przechowywania. To może wskazywać dobitnie, że spadek cen 

nawozów azotowych jeszcze się nie skończył. 

Źródło: Agrarheute 
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Premier Morawiecki: Rolnicy będą mogli sprzedać zboże w przyzwoitej cenie. Rząd 

przeznaczy na ten cel 2 mld zł 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 21.03.2023 |  

Podczas ubiegłotygodniowego spotkania premiera Mateusza Morawieckiego z 

mieszkańcami Jasła, szef rządu został zapytany o problemy na rynku zbóż. Przyznał, że 

import ziarna z Ukrainy jest kłopotliwy i zadeklarował pomoc dla producentów zbóż. 

- Chcę zapytać o rolników, bo nie padł dzisiaj ten temat. Bezpieczeństwo żywnościowe 

naszego kraju jest bardzo ważne. Wiemy, że rolnicy protestowali w Dorohusku, w 

Medyce i na przejazdach z Polski na Ukrainę. Wiemy, że miały być korytarze 

solidarnościowe celem pomocy Ukrainie, a wiemy, że rolnicy protestują, bo polskie 

zboże leży w magazynach i marnuje się, a ukraińskie zboże, które miało być zbożem 

technicznym, które często nie nadaje się do konsumpcji, ląduje niestety w skupach, a miało jechać do Afryki i miało 

pomóc krajom trzeciego świata – mówiła jedna z zebranych na spotkaniu z premierem Morawieckim w Jaśle. 

- Zakończyliśmy realizację koncepcji programowej z panem premierem Kowalczykiem właśnie tego w jaki sposób to 

zboże powinno być dalej eksportowane. Teraz już, od tygodnia czy dwóch, zboże jest zaplombowane. Te korytarze, o 

których pani mówiła, te korytarze solidarności, one były nieszczelne, tzn. to ziarno czasami jako zboże paszowe w 

różny sposób trafiało na rynek, albo też konsumpcyjne, jak pani podpowiada – przyznał Mateusz Morawiecki na 

spotkaniu z wyborcami. 

- Od jakiegoś czasu nie powinno tak być. Zboże jest zaplombowane i ciężarówkami lub koleją jedzie do Gdańska i 

stamtąd właśnie płynie do Afryki i na Bliski Wschód, żeby nie było tam następnej wielkiej wojny z głodu. Druga część 

programu, którą tu realizujemy jest taka, że wkrótce przeznaczymy ok. 2 mld złotych na zabranie części zboża z 

silosów zbożowych, dzisiaj pełnych u nas w Polsce, po to, żeby rolnicy teraz i na czas żniw mieli pełne przekonanie i 

szansę, że zboże będą mogli sprzedać po przyzwoitej cenie. To jest druga rzecz, którą będziemy robić w kontekście 

zboża ukraińskiego. Mamy tego świadomość i tego tak nie zostawimy – zapewniał szef rządu. 
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Minister Kowalczyk zapowiada bezpłatną pomoc doradców przy wypełnianiu wniosków 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 21.03.2023 |  

Już ponad 9 tysięcy rolników złożyło wnioski o dopłaty bezpośrednie. Od tego roku, 

można wnioskować o nowe rodzaje płatności związane z ochroną środowiska i klimatu 

w ramach ekoschematów. 

- Należy pamiętać, że o każdy z nich trzeba zawnioskować oddzielnie. Nabór rozpoczął 

się 15 marca i pierwsze jego dni pokazały, że rolnicy dobrze sobie radzą z nowymi 

wymaganiami – czytamy w komunikacie ministerstwa rolnictwa. 

Pomoc w prawidłowym wypełnianiu wniosków świadczą Ośrodki Doradztwa 

Rolniczego, które organizują dla rolników specjalne szkolenia, jak również, w miarę 

możliwości świadczą pomoc bezpośrednią.   – Doradcy są przeszkoleni i dobrze przygotowani, aby pomóc rolnikom 

prawidłowo wypełnić wnioski. Pomoc ta tym razem jest bezpłatna – podkreśla wicepremier, minister rolnictwa i 

rozwoju wsi Henryk Kowalczyk. 

Źródło: MRiRW 
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Polska chce wprowadzenia kaucji na przewóz zboża z Ukrainy 
Agropolska.pl | Autor : Artur Ciechanowicz PAP, (EM) | 21.03.2023 | Fot. Tytus Żmijewski 

Wnioskujemy o to, aby Komisja Europejska wsparła naszych rolników dodatkowymi 

środkami, które mogłyby zrekompensować straty w związku z przewozem ukraińskich 

towarów rolno-spożywczych przez Polskę - mówił w Brukseli Ryszard Bartosik, 

wiceminister rolnictwa. 

- Wszystko na to wskazuje, że w najbliższych dniach decyzja zapadnie. Pan komisarz (ds. 

rolnictwa) Janusz Wojciechowski poinformował mnie, że rozporządzenie jest gotowe i 

środki z rezerwy przeznaczonej na ten cel jako Polska otrzymamy i będziemy mogli 

wsparcia rolnikom udzielić - poinformował polityk po spotkaniu unijnych ministrów 

rolnictwa. 

Wysokość udzielonej przez UE pomocy to 30 mln euro. Pomoc będzie mogła zostać uzupełniona przez sumę o takiej 

samej wysokości ze środków krajowych. 

- Oczywiście chcemy pomagać i będziemy pomagać Ukrainie. Natomiast musimy też dbać o naszych rolników. 

Działania zmierzają w tym kierunku, aby chronić nasz rynek rolny. W związku z tym niebawem, po ostatecznej decyzji 

Komisji Europejskiej, wsparcie dla polskich rolników, dla producentów pszenicy i kukurydzy będzie uruchamiane - 

zadeklarował wiceminister. 

Zwrócił uwagę na skomplikowaną sytuację na rynku zbóż. - W związku z tym, że baliśmy się o brak zboża, kiedy 

wybuchła wojna ceny wzrosły, a dziś zboże pojawia się na giełdach, na rynkach i jest to jeden z głównych powodów 

obniżki cen. Ale na nasz rynek, szczególnie w Polsce wschodniej, ma wpływ zboże, które nie trafia dalej. W związku z 

tym rekompensata dla rolników jest bardzo zasadna - podkreślił Bartosik. 

- Chcę przypomnieć, że cały czas kontrolujemy jakość zboża, a w porozumieniu z ministrem rolnictwa Ukrainy 

zdecydowaliśmy o tym, że transporty ukraińskie będą plombowane i ziarno będzie dostarczane do odbiorcy tak, aby 

nic po drodze się z nim nie działo, czyli żeby nie zostawało u nas - dodał. 

Wiceminister ujawnił, że podczas spotkania z innymi szefami resortów rolnictwa krajów unijnych wystąpił z 

pomysłem wprowadzenia kaucji na przewóz zboża z Ukrainy. - Tu też byśmy potrzebowali zgody KE. To jest postulat 

dopiero co złożony. (...) Nasz sąsiad jest ogromnym producentem. Chcielibyśmy być głównie krajem tranzytowym, a 

nie docelowym towarów rolno-spożywczych z Ukrainy - skonkludował Bartosik. 

Zamknij > 
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Komisarz o handlu z Ukrainą: Szlabany nie byłyby korzystne dla polskiej gospodarki 
Agropolska.pl | Autor : (DK) | 21.03.2023 | Fot. PSP 

W 2022 roku eksport z Polski do Ukrainy wyniósł 45,6 mld zł (wzrost o 59 proc.), 

natomiast import z Ukrainy do Polski wyniósł 29,1 mld zł (wzrost o 52 proc.) Te rosnące 

nadwyżki (+16,5 mld zł) wskazują, że szlabany handlowe nie byłyby korzystne dla 

polskiej gospodarki – podkreślił na Twitterze Janusz Wojciechowski. 

Unijny komisarz ds. rolnictwa odniósł się też do uwagi internautki, że dziwne jest, iż 

Ukraina w stanie wojny ma takie wzrosty eksportu. 

„Absolutnie nie dziwne. W 2021 roku mieli rekordowe zbiory 107 mln ton. ziarna. W 

2023 zbiorą 46 mln ton i wzrosty się skończą. Będą spadki i to duże. Na razie jeszcze 

eksportują zapasy” – zaznaczył Wojciechowski. 

Jak dodał, obszar zasiewów na Ukrainie zmniejszy się o 7 mln ha, czyli prawie o tyle, ile wynosi całą powierzchnia 

zasiewów w Polsce. 

„I choć jak twierdził Niels Bohr, że trudno jest cokolwiek przewidywać, a najtrudniej przyszłość, to jednak ten 

dramatyczny spadek produkcji rolnej na Ukrainie + nadal otwarty eksport przez Morze Czarne powinny spowodować 

zmniejszenie eksportu z Ukrainy do UE, w tym do Polski” – napisał komisarz. 

Zwrócił też uwagę, że jednocześnie tani eksport rosyjskiej pszenicy rośnie ekspresowo. W styczniu i lutym zwiększył 

się o 90 proc., osiągając rekordowe 6,1 miliona ton. 

„Zniszczyć Ukrainę i przejąć jej rynki to też cel tej wojny i prawdziwa przyczyna problemów, także polskich. Dla Rosji 

żywność to broń” – stwierdził szef unijnego rolnictwa. 

„Panie Komisarzu, z całym szacunkiem, głównym problemem był niekontrolowany wjazd zbóż i rzepaku do Polski z 

UA. Ceny, jakie proponowano rolnikom, były niższe o 200-400zl/t w porównaniu do innych krajów i matif, nie 

mówiąc o tym, że nie było gdzie sprzedać ziarna z naszych gospodarstw” – przekonywał w dyskusji jeden z rolników. 

„Ale wjazd zbóż do Polski był wynikiem rosyjskiej agresji na Ukrainę i zablokowania ukraińskich portów eksportowych 

na Morzu Czarnym, które przed wojną odprawiały 90 proc. ukraińskiego eksportu. Ceny na zablokowanej Ukrainie 

drastycznie spadły i wtedy pojawił się eksport do Polski” – odparł Janusz Wojciechowski. 
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Ceny skupu zbóż, kukurydzy, oleistych i strączkowych: stawki spadają na łeb na szyję 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 22.03.2023 | 

Ceny ziarna na krajowym rynku w dalszym ciągu pozostają pod wpływem tendencji 

spadkowej. Ofert powyżej 1000 zł/t jest znikoma ilość. Niewielkie zakupy ze strony 

przetwórców pod bieżącą produkcję i wzrost podaży ziarna wywierają presję na ceny, 

które, niestety dla producentów, są drastycznie niskie. 

Aktualne ceny skupu zbóż, rzepaku, kukurydzy i strączkowych zebrane w dniu 

22.03.2023 r. z firm zlokalizowanych na terenie całej Polski przez redakcję portalu 

CenyRolnicze.pl przedstawiają się następująco:   
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O jakie płatności można się ubiegać w 2023 roku? 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 22.03.2023 | 

Do 21 marca wnioski o dopłaty bezpośrednie za 2023 r. złożyło blisko 18 tys. rolników. 

Nabór rozpoczął się 15 marca i jest prowadzony wyłącznie za pomocą internetowej 

aplikacji eWniosekPlus. W tegorocznej kampanii pojawiły się nowe rodzaje płatności 

związane z ochroną środowiska i klimatu. Te mechanizmy realizowane są w ramach 

Planu Strategicznego dla Wspólnej Polityki Rolnej na lata 2023-2027. 

Najistotniejsze zmiany 

Od tego roku, aby otrzymać dopłaty, trzeba m.in. stosować zasady wzmocnionej 

warunkowości (przestają obowiązywać pojęcia wzajemnej zgodności, tj. cross-

compliance, i zazielenienia). Wzmocniona warunkowość opiera się na 9 normach GAEC, dotyczących utrzymania 

gruntów wchodzących w skład gospodarstwa w dobrej kulturze rolnej, zgodnej z ochroną środowiska. Wytyczne te są 

również podstawą do określenia wymagań dla dodatkowych dobrowolnych działań, takich jak ekoschematy, które 

stanowią zupełnie nowy element kampanii dopłat 2023. Ekoschematów jest 6, i to od rolnika zależy, czy zdecyduje 

się na ich wdrożenie. Kolejna zmiana dotyczy dolnego progu powierzchni gospodarstwa objętej płatnością 

redystrybucyjną. Do tej pory wynosił on 3 ha, a od tego roku został obniżony do 1 ha. Istotne jest, że płatność taka 

przyznaje się do pierwszych 30 ha. Z kolei w przypadku uzupełniającego wsparcia dochodów dla młodych rolników 

zniesiono limit powierzchni gruntów, do których można otrzymać dofinansowanie (dotychczas było to 50 ha). 

O jakie płatności można się ubiegać w 2023 roku? 

W ramach wniosku o przyznanie dopłat, można ubiegać się o: 

- płatności w ramach interwencji w formie płatności bezpośrednich, w tym: podstawowe wsparcie dochodów, 

płatność redystrybucyjną, płatność dla młodych rolników, płatności za realizację ekoschematów, wsparcie dochodów 

związanych z hodowlą krów, bydła, owiec i kóz, a także uprawą buraków cukrowych, chmielu, lnu, konopi 

włóknistych, pomidorów, truskawek, ziemniaków skrobiowych, roślin pastewnych, roślin strączkowych na nasiona; 

- płatności w ramach przejściowego wsparcia krajowego, w tym: uzupełniającą płatność podstawową, płatność 

niezwiązaną do tytoniu; 

- płatności dla obszarów z ograniczeniami naturalnymi lub innymi szczególnymi ograniczeniami (ONW); 

- płatności rolno-środowiskowo-klimatyczne (zobowiązania kontynuacyjne w ramach PROW 2014-2020), w tym 

przyznanie kosztów transakcyjnych w ramach pakietu 4, 5 lub 6; 

- płatności ekologiczne (zobowiązania kontynuacyjne w ramach PROW 2014-2020), w tym: premię za zrównoważoną 

produkcję roślinno-zwierzęcą i przyznanie kosztów transakcyjnych; 

- płatności rolno-środowiskowo-klimatycznych (nowe zobowiązania w ramach WPR 2023-2027), w tym: płatność za 

retencjonowanie wody na obszarach przyrodniczych oraz przyznanie kosztów transakcyjnych w ramach - interwencji 

1, 2 lub 5; 

- płatności ekologicznych (nowe zobowiązania w ramach WPR 2023-2027), w tym: małe gospodarstwa z uprawami 

ekologicznymi, premię za zrównoważoną produkcję roślinno-zwierzęcą oraz przyznanie kosztów transakcyjnych; 

- pomoc na zalesianie (PROW 2007-2013) – wniosek o wypłatę; 

- premię pielęgnacyjną i premię zalesieniową (PROW 2014-2020); 

- premię z tytułu zadrzewień (PROW 2014-2020); 

- pierwszą premię pielęgnacyjną i zalesieniową do gruntów z sukcesją naturalną (WPR 2023-2027). 

Jak złożyć wniosek, gdzie szukać pomocy? 
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Wnioski o przyznanie dopłat można składać wyłącznie przez aplikację eWniosekPlus, dostępną na Platformie Usług 

Elektronicznych. Rolnicy, którzy nie mają komputerów, mogą liczyć na pomoc pracowników Agencji. Wszelkie 

wątpliwości można konsultować również za pośrednictwem infolinii, pod nr. tel. 800 38 00 84 lub 22 595 06 11, w 

dni robocze w godz. 7:00-19:00 oraz w soboty 10:00-16:00. 

Najważniejsze daty 

Nabór trwa od 15 marca do 15 maja 2023 r. Tradycyjnie dokumenty będzie można dostarczyć również po tym 

terminie, ale za każdy roboczy dzień opóźnienia płatność będzie pomniejszana o 1 proc. Z kolei korekt we wnioskach 

bez konsekwencji finansowych będzie można dokonywać do 31 maja 2023 r. Po tej dacie płatności do powierzchni 

objętych zmianami będą również obniżane o 1 proc. za każdy dzień zwłoki. Zarówno w przypadku składania 

wniosków, jak i wprowadzania w nich modyfikacji, ostateczny termin to 9 czerwca 2023 r. 

Realizacja dopłat za 2022 rok na finiszu 

W 2022 roku do Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa wpłynęło 1,265 mln wniosków o przyznanie 

dopłat. Trwa realizacja wypłat – dotychczas z tytułu płatności bezpośrednich i obszarowych z PROW za 2022 rok do 

rolników trafiło 18,2 mld zł. 

Źródło: ARiMR 
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Protest rolników na Agrotechu - informacje policji 
Agropolska.pl | Autor : (ART) | 22.03.2023 |  

Zwróciliśmy się do Rzecznika Prasowego Komendanta Wojewódzkiego Policji w Kielcach 

podinspektora Kamila Tokarski z prośbą o informacje na temat wydarzeń jakie miały 

miejsce 17 marca 2023 r. podczas targów Agrotech w Kielcach, gdy rolnicy ze 

stowarzyszenia "Oszukana wieś" protestowali przeciwko braku reakcji ministra 

rolnictwa na niekontrolowany import ziarna z Ukrainy.  

Poniżej nasze pytania i odpowiedzi policji. 

Pytania: 

1. Jak przebiegało zdarzenie według ustaleń policji? 

2. Ile osób zatrzymano na terenie targów podczas protestu i co było ich powodem? Jakie czynności służbowe 

przeprowadzono podczas zatrzymania? Ilu osób dotyczyły? 

3. Czy w działaniach policji na terenie targów brali udział nieumundurowani funkcjonariusze? Jeśli tak, to czy podczas 

interwencji byli odpowiednio oznakowani? 

4. Ile autokarów z rolnikami udającymi się na targi zatrzymano przed protestem? Co było powodem zatrzymania? 

Jakie czynności służbowe przeprowadzono podczas zatrzymania? Ilu osób dotyczyły? 

5. Ile autokarów z rolnikami opuszczającymi targi zatrzymano po proteście? Co było powodem zatrzymania? Jakie 

czynności służbowe przeprowadzono podczas zatrzymania? Ilu osób dotyczyły? 

6. Czy prawdą jest, że do jednego z kontrolowanych przez policję rolników konieczne było wezwanie pogotowania 

lotniczego? 

6. Jakie dalsze czynności planuje przeprowadzić policja? 

Odpowiedzi: 

"W odpowiedzi na przysłane pytania należy zauważyć, że świętokrzyska Policja zawsze zapewnia odpowiedni poziom 

bezpieczeństwa podczas realizowanych wystaw na terenie Targów Kielce. Tego typu przedsięwzięcia są objęte 

odpowiednim przygotowaniem, gdzie angażuje się zarówno umundurowanych jak i nieumundurowanych 

funkcjonariuszy. 

Jednocześnie, powołując się na art. 20a Ustawy o Policji, informuję, że podczas wykonywania swoich ustawowych 

zadań nie ujawniamy szczegółów dotyczących form i metod ich realizacji. 

Należy podkreślić, że za bezpieczeństwo podczas tego typu wydarzeń odpowiada ich organizator, a interwencja 

Policji może być podjęta na wyraźne wezwanie kierownika ochrony obiektu. Podczas piątkowego incydentu sytuacja 

została opanowana przez funkcjonariuszy SOP oraz pracowników ochrony. Policjanci nie dokonywali żadnych 

zatrzymań osób. 

Wszelkie czynności dotyczące incydentu do jakiego doszło podczas targów wykonywane były w związku ze 

zgłoszeniem i wskazaniem przez pracowników ochrony autokarów, w których mogą przebywać świadkowie zdarzenia 

oraz ewentualni sprawcy. Z uwagi na bezpieczeństwo i liczebność – legitymowanie ponad 100 osób, zostało 

przeprowadzone podczas kontroli trzech autokarów poza Kielcami. Podczas czynności jedna z osób źle się poczuła. 

Policjanci udzielili mężczyźnie pierwszej pomocy i wezwali na miejsce załogę pogotowia ratunkowego. Należy przy 

tym zaznaczyć, że legitymowanie wynika z Ustawy o Policji i stanowi jedno z podstawowych uprawnień 

funkcjonariuszy. 

Obecnie trwają ustalenia dokładnych okoliczności i przebiegu incydentu. Zebrany materiał zostanie poddany analizie 

prawno-karnej. 
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Uzupełniając odpowiedź dodam, że z naszych informacji nie wynika, że tego dnia policjanci przeprowadzali 

jakiekolwiek kontrole autokarów w drodze na targi". 
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Minister Kowalczyk w Kietrzu o dzierżawach Top Farms 
Farmer.pl | Autor : Grzegorz Tomczyk | 23.03.2023 | Fot. MRiRW 

5 tysięcy hektarów z dzierżaw firmy Top Farms w powiecie głubczyckim na 

Opolszczyźnie ma jeszcze w tym roku trafić do rolników - powiedział na spotkaniu z 

rolnikami w Kietrzu minister Henryk Kowalczyk. 

Minister rolnictwa odwiedził dziś na Opolszczyznę. W ramach serii zaplanowanych 

spotkań rozmawiał dziś z rolnikami na terenie Kombinatu Rolnego w Kietrzu. Głównym 

tematem spotkania były losy gruntów, dzierżawionych przez spółkę Top Farms 

Głubczyce - informuje Radio Opole. 

Henryk Kowalczyk zapewnił rolników, że kwestia zwrotu dzierżawionej przez Top Farms 

ziemi do zasobu Skarbu Państwa nie podlega dyskusji, gdyż spółka w swoim czasie nie dokonała ustawowych 

wyłączeń 30 procent areału. W myśl obowiązującej ustawy firma z Głubczyn musi oddać do końca 2023 roku 10 tys. 

dzierżawionych hektarów. 

Jak KOWR rozdysponuje grunty? 

Zebranych rolników interesował jednak przede wszystkim sposób rozdysponowania tych gruntów przez KOWR. 

Minister zdradził również plany w tym zakresie. Otóż zgodnie z jego zapowiedzią, 5 tysięcy hektarów z wracających 

dzierżaw ma jeszcze w tym roku trafić do rolników indywidualnych. Druga zaś połowa ziemi wróci do Skarbu 

Państwa, ale... z zachowaniem ciągłości produkcji… 

Link do pełnego artykułu 
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